



<b>Thesis Title</b>	Analytical Study of Prohibition in Accordance with the Principles of Fiqh Verses in Surah al-Hujurat
<b>Author</b>	Mr.Somchai Poomimanot
<b>Major Program</b>	Islamic Studies
<b>Academic Year</b>	2016

### ABSTRACT

The objectives of this research were 1) to study the background and the significance of surah al-Hujurat, 2) to study the meaning and the importance of prohibitions according to the principles of Islamic jurisprudence and (3) to make an analytical study on the prohibitions according to the principles of Islamic jurisprudence in surah al-Hujurat.

This research was descriptive research by using the methods of the Usul at-Tafir (principles of the Qur'anic exegesis), Usul al-Hadith (the methodology of hadith) and Usul al-fiqh (principles of Islamic jurisprudence), Arabic grammar, al-Balagha, (Rhetoric) , Nawh (Syntax) and Sarf (Etymology).

The results showed that

1) The reasons for revelation of the al-Quran in surah al-Hujurat related to prohibited behavior of human in Islamic etiquette, such as (a) do not put yourselves before Allah and his messenger in all affairs, (b) do not raise your voices above the voice of the Prophet, (c) do not ridicule another people, (d) do not call each other by offensive nicknames, (e) do not backbite each other, (f) do not spy, and (g)do not count favors.

2) The literary styles of prohibition appeared in the al-Quran and the al-Hadith are real (Haqiqi) and metaphorical (Majazi). That does not mean the prohibitive of expression in the al-Quran and al-Hadith are strictly forbidden called "Haram". In the meantime, the literary styles of prohibition appeared in the al-Quran and al-Hadith may be disliked but not forbidden is termed "Makruh"

3) To put yourself before Allah and His messenger in all affairs are Haram. To raise one's voice above the voice of the Prophet are Makruh. To ridicule other people are Haram. To call each other by offensive nicknames is Haram, but it is permissible to call each other by their proper names. To spy or to unmask others' weakness is Haram, but there are some exceptions to these. To backbite each other is Haram, but there are some exceptions to these as well. So count favors is to equally Haram.

Prince of Songkla University  
Pattani Campus

عنوان البحث	دراسة تحليلية النواهي في سورة الحجرات وفق أحكام علم أصول الفقه
الباحث	سوم شاي فومئما نوش
القسم	الدراسات الإسلامية
للعام الجامعي	2559 ب / 2016 م

### مستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى ما يلي : (1) بيان مكانة سورة الحجرات وأهميتها (2) دراسة سياقات النهي عند الأصوليين والمعاني التي ترمي إليها (3) تحليل سياقات النواهي التي وردت في سورة الحجرات على قواعد الأصوليين . وقد اعتمد الباحث في هذا البحث على المنهج الوصفي واستقراء أقوال وأراء المفسرين والمحدثين والأصوليين والنحويين والبلاغيين.

وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج :

(1) أن السبب في نزول الآيات في سورة الحجرات هو النهي عن بعض الآداب والسلوك التي تخالف التعاليم الإسلامية ، كالنهي عن الإسراع والاستعجال قبل أن يقضي الله ورسوله ، و النهي عن رفع الصوت في حضرة الرسول صلى الله عليه وسلم ، والنهي عن السخرية والاستهزاء ، والتنازع بالألقاب والغيبة والتجسس والمن والأذى.

(2) أن النهي في القرآن الكريم والأحاديث النبوية من الجانب البياني ( البلاغي ) يكون ما هو حقيقي وما هو مجازي ، فقد يأتي في بعض الآيات القرآنية ولأحاديث النبوية بمعنى الحرام ، وفي نفس الوقت بمعنى المكروه ما لم يرد دليل يؤكد على حرمة أو العكس على كراهيته.

(3) تحريم التقدم بين يدي الله ورسوله، وأن رفع الصوت فوق صوت الرسول صلى الله عليه وسلم في حياته، وعند قبره بعد مماته حكمه مكروه، وتحريم السخرية بين المسلمين، وتحريم اللمز والتنازع بالألقاب إلا ما كان محبوباً للشخص، وتحريم عن التجسس والتفتيش عن عيوب الناس، وأنه يستثنى منها ما رجحت به المصلحة، وتحريم الغيبة، وأنه يستثنى منها ما رجحت به المصلحة ، تحريم عن المنة مطلقاً.